
تکلیف خودروهای بالای
 ۲۵۰۰ سی سی چه شد؟

گروه اقتصادی - معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع 
آوری و فروش اموال تملیکی آخرین وضعیت خودروهای بالای ۲۵۰۰ سی سی 

که در انبارهای سازمان اموال تملیکی قرار داشتند را اعلام کرد.
ســعید غلامی، درمورد پرونده موسوم به ثبت سفارش توضیح داد: تعداد 
۱۰۴۰ دستگاه خودرو در اختیار سازمان اموال تملیکی قرار گرفته بود که در دو 
مزایده فوق العاده عرضه شــدند. همچنین یک مزایده دیگر برای این خودروها 

برگزار شد که طی آن ۴۰ دستگاه خودرو عرضه شد. 
وی ادامه داد: هر خودرویی که در مزایده های مذکور فروش نرفته باشــد یا 
صاحبان کالا به هر دلیلی از خرید خود انصراف داده باشند و همچنین خودروهایی 
که دارای مغایرت های اســنادی بودند و مغیارت ها اخیرا حذف شــده است در 
مزایده بعدی عرضه می شــوند. تعداد این خودروها حدود ۳۸ دســتگاه است و 
مزایده در دی ماه برگزار خواهد شد. اگر در این مزایده همه خودروها به فروش 
برسند، دیگر در این پرونده خودرویی نیست که تعیین تکلیف نشده باشد. معاون 
بهره برداری و فروش اموال منقول ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی  
در ادامه درمورد آخرین وضعیت خودروهای بالای ۲۵۰۰ ســی سی نیز توضیح 
داد: با توجه به ممنوعیت فروش عمومی خودروهای بالای ۲۵۰۰ سی سی، این 
خودروها به دستگاه های نظامی، انتظامی و امنیتی برای استفاده های لجستیکی و 
نظامی داده می شــود. هرکدام از دستگاه ها واجد این شرایط باشند تقاضای خود 
را به ســازمان ارائه می کنند و ســازمان خودرو را در قبال وجه در اختیار دستگاه 
قرار می دهد. اکنون بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ دســتگاه خودروی بالای ۲۵۰۰ سی سی در 
انبارها موجود هستند.بر اساس این گزارش، از بیش از ۱۲ هزار دستگاه خودرویی 
که در ســال های اخیر در گمرک دپو و به صورت مرحله ای تعیین تکلیف شده 
بود همچنان  ۲۲۴۹ دستگاه بلاتکلیف مانده بود که حدود ۱۰۴۰ دستگاه آن طی 

ماه های اخیر به مزایده گذاشته شد. 
در این میان همچنان خودروهایی که در انبارها بلاتکلیف مانده اند که برخی 

از آن ها بالای ۲۵۰۰ سی سی یا آمریکایی هستند.
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گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
تاکید کرد: بحث ساماندهی و سلامت 
جریــان وجوه کشــور را یک اولویت 
عملی و نــه اقدام شــعاری می دانیم. 
پس از این تفاهمنامــه هم کمیته های 
واکنش ســریع ایجاد خواهد شــد و 
دسترسی هایی که دستگاه های مختلف 
فراهم می کنند، منجر به این می شود که 
کوتاه ترین مدت زمان نسبت به کشف 
تخلفات و پیشگیری از تخلفات اقدام 
شود. سبد احسان خاندوزی در مراسم 

تفاهم همــکاری مرکز اطلاعات مالی 
وزارت اقتصاد، قوه قضاییه و ضابطان 
دادگســتری گفت: در طول یک سال و 
چهار ماه گذشته اعضای شورای عالی 
مبارزه با پولشویی با اهتمام ویژه با هدف 
تضمین ســلامت مالی در اقتصاد ایران 
همکاری های خوبی با مرکز اطلاعات 

و وزارت اقتصاد داشته اند. 
وی ادامــه داد: در ایــن مــدت، 
هماهنگی هایی برای استفاده حداکثری 
از ســامانه ها و داده های دســتگاه های 

متعدد مرتبط ایجاد شد و همچنین این 
هماهنگی ها برای استفاده حداکثری از 
توانایی ها برای مبارزه از پولشویی بوده 
و در طول یک سال گذشته کمک های 
قابل توجهی به عملکرد مرکز اطلاعات 
مالی شــد.وزیر اقتصاد با بیان اینکه در 
بخش خارجی همکاری های منطقه ای 
خوبــی به ویژه با طرف های تجاری در 
منطقه انجام شــده است، اظهار داشت: 
این همکاری ها با کشورهای روسیه و 
اوراسیا و همسایگان دور هم انجام شده 

و توافقــات خوبی بین مرکز اطلاعات 
مالی با این کشــورها ایجاد شــده که  
اقدامــات هم در عرصــه داخلی و هم 
عرصــه خارجی در بیش از یک ســال 
گذشــته خروجی ثمربخشی نسبت به 
مســیرهای موازی تامین مالی جرایم 
ســازمان یافتــه در این حوزه داشــته  

اســت.به کفته خانــدوزی  نیاز به این 
بود که در حــوزه رصد جریان وجود 
توافقاتی انجام شود که بانک مرکزی و 
سازمان بورس در این زمینه و نهادهای 
حوزه مالی کشــور همکاری داشتند و 
دسترسی های خوبی ایجاد شده و برای 
پیشــگیری از فرارهای بزرگ مالیاتی 

اقداماتی انجام شده است.وی با تاکید بر 
اینکه بحث ساماندهی و سلامت جریان 
وجوه کشور را یک اولویت عملی و نه 
اقدام شعاری می دانیم، تصریح کرد: پس 
از این تفاهمنامه هم کمیته های واکنش 
سریع ایجاد خواهد شد و دسترسی هایی 
که دستگاه های مختلف فراهم می کنند، 

منجر به این می شــود کــه کوتاه ترین 
مدت زمان نسبت به کشف تخلفات و 
پیشگیری از تخلفات اقدام شود. تمام 
این اقدامات برای ایجاد فضای امن برای 
تجار و فعالان اقتصادی است تا بتوانند 
در امنیــت کامل اقتصادی از ظرفیت ها 

استفاده کنند.

وزیر اقتصاد:

ساماندهیوسلامتجریانوجوهکشوررایکاولویتعملیمیدانیم

گــروه اقتصادی - کلیــدواژه،  
همیشــه »اصلاحــات پارامتریــک« 
است و اســتدلالِ همیشگی، »کهولت 
صندوق های بازنشستگی و ضرورت 
اصلاحات تا صندوق ها سر پا بمانند«. 
با دســتاویز قرار دادن همین استدلال 
همیشــگی، طرحی برای افزایش سن 
بازنشســتگی تا ۵ سال در هیات دولت 
در دست تدوین است؛ این طرح هنوز 
نهایی نشــده و ظاهراً قرار است تمام 
صندوق های بازنشســتگی کشور از 
جمله تامین اجتماعــی را دربربگیرد، 
اما راهبردهای کلی آن مشخص است 
و بخش هایــی از آن قــرار اســت در 
برنامه ی هفتم توســعه گنجانده شود و 
در مرحلــه ی بعد به عنــوان یک طرحِ 
تنظیمی توسط دولت برای تصویب در 

اختیار مجلس شورا قرار بگیرد.
و  یکســونگری 
استانداردهایی برای قیچی کردن 

حقوق
پارامتریــک  اصلاحــات 
صندوق های بازنشستگی با محوریت 
افزایش ســن بازنشستگی در صورتی 
اینبــار بــا جدیــت در دســتور کار 
دولتی هــا قــرار گرفته کــه تحقیق و 
تفحص مســتقل و شفافی از عملکرد 
صندوق های بازنشستگی و شرکت های 
زیرمجموعه ی آن ها صورت نگرفته و 
نمی دانیم چــرا ورودی های بیمه ای و 
ســرمایه ای صندوق ها کاستی گرفته 
اســت؛ نمی دانیم حق بیمه ی انباشته ی 
بیمه شــدگان در طــول تاریخِ چند ده 
ساله چطور سرمایه گذاری شده، چقدر 
آورده داشــته و کجا هرز رفته است؛ از 
آن مهم تر نمی دانیم هزینه های واقعی و 
ماهانه ی صندوق ها و به طور مشخص 
تامیــن اجتماعــی چقدر اســت؛ چه 
میــزان از آورده ی ریالیِ ماهانه صرف 
بیمه شــدگان می شــود و چقدرِ آن به 

پرداخت حقوق هــای نجومی مدیران 
)مدیران سازمان، مدیران شستا و سایر 

بخش ها( اختصاص دارد.
از همــه  اینهــا مهم تــر، دفاع از 
ضــرورتِ اصلاحــات پارامتریــک 
صندوق هــا بــدون در نظــر گرفتن 
الزامات قانونیِ معطوف به معیشــت و 
حقوق بیمه شدگان، یکسو نگری ست؛ 
وقتی پای ســلب حقوق بیمه شدگان 
است، حرف از قانون و استانداردهای 
بین المللی می  زننــد و مدام می گویند 
»در هیــچ کشــور مترقی جهان ســن 
بازنشستگی تا این اندازه پایین نیست«؛ 
اما وقتی پای حقوق بیمه شدگان است، 
نمی پذیرند که دستمزد شایسته براساس 
هزینه های زندگی، حق مســلم نیروی 
کار است و در هیچ کشور مترقی سطح 
پوشش مزد و مستمری کمتر از یک سوم 
سبد معاش خانوار نیست. در واقع مدام 
یک طرفه به قاضی می روند و فقط پای 
قیچی کردن حقوق که در میان اســت، 

از قانون و استاندارد سخن می گویند.
زندگی شاغلی را در نظر بگیریم 
که با حداقل دستمزدِ کمتر از یک سومِ 
خــط فقر روزگار را به هر ســختی که 
باشــد، می گذرانــد، امید ایــن فرد به 
بازنشستگی ســت تا بتواند بعد از آن با 
فراغ بال شــغل دومی داشته باشد تا کم 
و کاستی های مستمری حداقلی دوران 
بازنشســتگی تا حدودی جبران شود؛ 
حالا اگر از این فرد بخواهند پنج ســال 
دیگــر با همان حقوق ناچیز کار کند تا 
صندوق بتواند سر پا بماند و مداخل و 
مخارجش با هــم  بخواند، بدون اینکه 
به فکر مداخل و مخــارجِ ناهمخوان 
خانواده ی این مزدبگیر باشند و دستمزد 
او را به دســتمزد شایسته نزدیک کنند، 
رفتار برخلاف معیارهای عدالت است.

اصلاحــات آمرانــه بدون 
مشارکت ذینفعان

از همه ی اینها گذشته، اصلاحات 
پارامتریــکِ دولتی بدون مشــارکت 
نماینــدگان جامعه ی هــدف، پیش از 
اینکــه اصلاحات پارامتریک باشــد، 

»اصلاحات آمرانه« اســت؛ چرا دولت 
به تنهایی و پشــت درهای بسته، دست 
بــه تدوین طرحی برای افزایش ســن 
بازنشســتگی زده اســت؛ مگر همان 

اســتاندارهای بیمه ای که مــدام از آن  
دم می زنند، تاکیــد ندارند که »هر نوع 
اصلاحاتی در معــادلات و مولفه های 
صندوق ها باید به صورت ســه جانبه 

تدوین و اجرایی شود«؟!
اشاره ی سهرابی به اظهارات اخیرِ 
ســجاد پادام، مدیرکل دفتر بیمه های 
اجتماعی وزارت کار است که در بیست 
و نهم آذرماه از طرح دولت و جزئیات آن 
پرده برداشت؛ چکیده صحبت های این 
مقام مسئول که در کلِ گفتگو از واژه ی 
»ما« به عنــوان تهیه کننده ی اصلاحات 
سخن گفته و هیچ حرفی از لزوم شنیدن 
صدای جامعه ی هدف نزده، این است: 
»برنامه ما بلندمدت است و قرار نیست 
یک شبه سن بازنشستگی را ۵ سال بالا 
ببریم. طبق برنامه ای که ما داریم احتمالا 
ســالی ۵ یا ۶ ماه به ســن بازنشستگی 
افزوده می شود.« این مقام مسئول بارها 
از »اســتانداردهای دنیا« در دفاع از سن 
بالای بازنشستگی یاد کرده و مدعی شده 
»اســتانداردی که دنیا به سمت آن رفته 
اســت از ۵۸ سال شــروع می شود و به 
بالای ۶۰ سال رسیده است. البته گفتنی 
اســت کشــورهای دنیا در برنامه های 
بلندمدت همگی به سن بالای ۶۲ سال 
می رونــد.« و این در حالیســت که آن 
ســوی ماجرا را کاملًا نادیده گرفته؛ آیا 
»استانداردهای دنیا« می گویند خط فقر 
حداقل ۱۴ میلیون باشد ولی حداقل مزد 

و مستمری زیر ۷ میلیون تومان؟
ظاهــراً طرح آمرانــه ی رونمایی 
شده، توسط کارشناسان دولت و بدون 
مشارکت نمایندگان جامعه ی هدف در 
مراحل نهایی ســت و بخش هایی از آن 
در برنامه هفتم خواهد آمد: »الان طرح 
در کمیسیون های دولت در حال انجام 
کارهای کارشناســی اســت. ما تلاش 
می کنیــم در برنامه هفتم هم یک برش 

۵ ساله از آن بیاوریم.«
در ماه های اخیر، بارها صحبت از 
لزوم افزایش ســن بازنشستگی توسط 
دولتی هــا بــه میان آمده بــود اما هیچ 
زمــان نگفتند کــه در حال تدوین یک 

طرح بلندمدت هســتند و اگر به نتیجه 
برسند از ســال آینده حداقل شش ماه 
به ســن بازنشستگی بیمه شدگان تمام 
صندوق ها افزوده خواهد شد؛ یک روز 
قبل از اظهارات پادام، صولت مرتضوی 
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی نیز 
بــا تایید وجود یک طرح برای افزایش 
سن بازنشستگی، خیلی خلاصه گفت: 
هرچه تبدیل به قانون شد، همان ملاک 

عمل خواهد بود.
احسان سهرابی این رویکرد آمرانه 
و یکســویه را نقد می کند و می گوید: 
مدیران دولتی سازمان تامین اجتماعی 
بارها از وضعیت نابســامان اقتصادی 
صندوق گلایــه کرده اند امــا تنها راه 
برون رفت از معضل را فشار حداکثری 
به بیمه شــده می دانند و لاغیر؛ این در 
حالیســت که  وظیفــه دارند قبل از هر 
اقدامی، یکسری مســائل را شفاف به 
اطلاع بیمه شدگان برسانند و به سوالاتی 

پاسخ دهند.
اول پاســخ دهنــد بعــد 

اصلاحات
او تعدادی از این سوالات را طرح 
می کند: آیا بیمه شدگان از ارائه خدمات 
سازمان رضایت دارند؟ چرا صندوقی 
که متعلق  به کارگران اســت، توســط 
دولتمردان مدیریت و سیاســتگذاری 
می شــود و به حیاط خلوت دولت ها 
بدل شده؟ آیا سیاست های غلط مدیران 
دولتی سازمان منجر به این فاجعه نشده 
است، چرا باید تاوان آن را بیمه شدگان 
بدهند؟ آیا عــدم پرداخت بدهی های 
دولت در تشــدید اوضاع موثر نبوده؟ 
آیا در طول دهه ها قانون الزام اجرا شده 
اســت؟ آیا متناسب سازی صد درصد 
اجرا شــده است ؟ آیا در درمان سازمان 
موفق بوده است؟ آیا نمایندگان مجلس با 
تصویب طرح ها و مصوبات، بار اضافی 
برای سازمان ایجاد نکرده اند، مگر نباید 

طرح ها با رعایت اصل ۷۵ قانون اساسی 
مصوب شود؟ چرا شرکت های شستا 
همچنان زیان ده هســتند، سود از چند 
درصد این شــرکتها به دست می آید؟ 
پاداش مدیران -چه آن هایی که حضور 
دارند و چه مدیرانی که در شستا حضور 
ندارند و صرفا یک اسم در هیات مدیره 
هســتند- به چه میزانی است، مدیران 
پروازی کجای این ماجرا هستند؟ چرا 
مدیران استان ها با تخلفات کارگاه های 
بالای ۵۰ نفر مسامحه می کنند و به دنبال 
جلوگیری از فرارهای بیمه ای نیستند؟ 

و .....
ســهرابی با تاکید بــر اینکه »باید 
گزارش مسبوط در اختیار بیمه شدگان 
قــرار بگیرد و به همه  ی این ســوالات 
پاســخ بدهند« می گوید: تا شــرایط 
موجــودِ ســازمان و علل مســبب آن 
بررسی نشده و مدیرانی که ترک فعل یا 
سوءاستفاده کرده اند، معرفی و متخلفان 
عادلانه مجازات نشوند، هیچ اصلاحات 
پارامتریکی نباید صورت بگیرد؛ نباید به 
هیچ وجه ســن بازنشستگی را افزایش 
دهند؛ بعد از آن نیز، هر نوع اصلاحاتی 
بایســتی با مشارکت نمایندگان واقعی 
جامعه ی هدف باشد. اصلاحات آمرانه 

هیچ زمان پذیرفتنی نیست.
دولتی ها برای صندوقی که متعلق 
به ۶۵ درصد جمعیت کشور است، تز و 
برنامه می دهند و طرح می نویسند، این 
نوع رفتار، مصداق تصمیم گیری برای 
مال غیر اســت و همان »استانداردهای 
دنیا« این رویه را محکوم می کنند؛ باید 
پرســید وقتی توقع دارید نیروی کار تا 
زمانــی که جان در بــدن دارد زحمت 
بکشد و خدمت رسانی کند، آیا دستمزد 
او را هم براساس »استانداردهای دنیا« از 
خط فقر بالاتر می برَید تا بتواند سرپناه 
داشته باشد، نان بخرد و هزینه های یک 

زندگی بسیار حداقلی را تامین کند؟!

انتقاد به طرحی که توسط دولت در دست تدوین است؛؛

چرا بر »افزایش سن 
بازنشستگی« اصرار دارند؟

اگر شرایط موجودِ سازمان و علل مسبب آن بررسی نشده و مدیرانی که ترک فعل یا سوءاستفاده کرده اند، معرفی و 
متخلفان عادلانه مجازات نشوند، هیچ اصلاحات پارامتریکی نباید صورت بگیرد؛ نباید سن بازنشستگی را افزایش دهند.

گــروه اقتصادی - دبیر انجمن  
واردکنندگان خــودرو ضمن تاکید 
بر اینکــه در بازاری کــه ارزان ترین 
خودروهــای داخلــی آن رقمی بالغ 
بر۲۵۰ میلیون تومــان دارد، چگونه 
می تــوان از خودروی خارجی انتظار 
قیمت مناســب و البته کاهش التهاب 
بازار و قیمت ها را داشت معتقد است 
که گره بازار خــودرو دیگر به  همین 

راحتی ها باز نخواهد شد.
مهدی دادفر، در رابطه با جزئیات 
ورود اولیــن خودروهای خارجی به 

کشور ، به ارائه توضیحاتی پرداخت.
پس از حدود پنج سال ممنوعیت 
واردات خودرو به کشور و البته اما و 
اگرهای مطروحه طی بیش از یکسال 
اخیر )آغاز زمزمه های آزادســازی 
واردات از نیمه دوم سال گذشته( و 
همچنین امروز و فرداهای مسئولان 
در سال جاری نسبت به زمان ورود 
اولین خودروها به کشــور، ابتدای 

هفته خودروها به کشور وارد شدند 
اما هنوز جزئیات دقیقی از آن مطرح 
نیست و شرکت واردکننده نیز حاضر 
به ارائه توضیحات نشده است، آیا این 
شرکت واردکننده، از شرکت های 
عضو انجمن واردکنندگان است و 
جزئیات ایــن خودروهای وارداتی 

چه هستند؟
 ۲۲ دســتگاه خودرو از برند کیا 
توسط یکی از شرکت های واردکننده 
عضو انجمــن واردکنندگان خودرو 
انجام شــده است. تعداد خودروها در 
مرحله نخست زیاد نیست و قرار است 
تعدادی دیگر هم وارد شــود اما مردم 
تصور نکنند که تعداد بســیار و بطور 
مثال ۱۰۰ هزار خودرو خارجی وارد 
کشور خواهد شــد؛ اینگونه نخواهد 

بود. خودروها وارد شــده اســت اما 
همانطور که گمــرک نیز اعلام کرده، 
به گمرک اظهار نشــده و روندی که 
بایستی طی شــود تا به بازار و دست 
مصرف کننده برسد، هنوز اتفاق نیفتاده 

است.
بحث هایی پیرامون این مطرح 
اســت که خودروهــای وارداتی 
مطابق شروط آیین نامه تصویب شده 
نیســتند، به طور مثال برخی از این 
خودروها زیر ۲۰ هزار یورو نیستند 
یا نمایندگی گسترده خدمات پس 
از فروش در کشور ندارند بنابراین 
آیا ایــن خودروها مطابق آیین نامه 

مصوب وارد شده اند؟
خیــر اینگونــه نیســت کــه 
خودروهــای وارد شــده در موردی، 

خــارج از چارچــوب آیین نامــه 
واردت، وارد کشــور شده باشد. همه 
خودروهای وارد شــده زیر ۲۰ هزار 
یورو فوب هســتند و هیچ خودرویی 
بــالای ۲۰ هزار یورو در این محموله 
وارداتی وجود ندارد. شــرکت کیا در 
ایران نمایندگــی را هم به نوعی دارد، 
اما ۱۰۰ درصد شــبکه ارائه خدمات 
پــس از فروش را قطعا دارند. بنابراین 
خودروهای وارداتی قوانین  مصوب 

آیین نامه واردات را رعایت کرده اند.
واردات ایــن خودروها چه 
تاثیری در بــازار خودروی داخل 
خواهد شــد و آیــا کمک کننده به 
کاهش التهاب فعلی حاکم بر بازار 
خواهد بود؟ و ایــن روند واردات 

ادامه دار است؟

 امیدوار هستیم که روند واردات 
ادامه دار باشــد اما چنــدان هم به آن 
خوشبین نیستیم و بعید است. تاثیری 
هــم در بازار نخواهد داشــت. اینکه 
تصور کنیم قیمت ها پایین خواهد آمد، 

متاسفانه این اتفاق نیز نخواهد افتاد.
مهمترین موضوع این اســت 
که مســئولیت این بازار آشــفته و 
قیمت هــای به شــدت عجیب که 
اکثریــت خودروها دو یا چند برابر 
قیمت های کارخانــه در بازار آزاد 
قیمت دارند، را کسی نمی پذیرد و 
هیچ مسئولی در این رابطه صحبت 
نمی کند. فاجعه بزرگی اســت که 
قیمت ها تا این حد افسارگســیخته 
شده اســت. کسی هست که پاسخ 
دهد کــه چرا بازار به این شــکل 

درآمده اســت؟ از نمایندگانی که 
ســال ها مخالف واردات بودند و 
اجازه ندادند خودرویی وارد کشور 
شود، باید سوال کرد ایستادن مقابل 
واردات بستن درهای کشور به روی 
خودروهای خارجی، چه دستاوردی 

برای کشور داشته است؟
در حــال حاضــر ارزان تریــن 
خودرو در کشــور رقمی بالغ بر ۲۵۰ 
میلیون تومــان دارد و زیر این قیمت 
در بــازار خودرویی وجــود ندارد. 
همان ابتدای امسال هم "برخی آقایان 
مخالــف واردات خــودرو بودند" 
اما اکنون همان هــا می خواهند وزیر 
صمت را مجدد به مجلس کشانده و از 
پایین نیامدن قیمت  خودرو گلایه کنند. 
اجازه واردات را نداده و بازار را برهم 

ریخته اند و دیگر به همین راحتی ها هم 
گره این بازار باز نخواهد شد.  

همین واردات صورت گرفته 
هم مهندســی شده اســت؛ بارها 
کارشناســان و فعالان این صنعت 
تاکید کردند که قیمت خودروها در 
داخل آزاد شود و در کنار آن اجازه 
دهند واردات به کشــور با تعرفه و 
عوارض پایین آزاد شود. اجازه داده 
نشد و فضای فعلی ایجاد شد؛ حال 
چگونه می خواهند این بازار را سامان 

دهند؟
با این وضعیت فعلی و قیمت ها 
در بــازار آزاد، چگونه انتظار دارند که 
خودروهای وارداتی زیر ۵۰۰ میلیون 
تومان عرضه شود. بطور مثال دیگنیتی 
پرایم که در بــازار قیمتی بالغ بر یک 

میلیــارد و ۷۸۰ میلیــون تومان دارد، 
 ،ASX انتظار داریم که میتسوبیشــی
قیمــت ۵۰۰ میلیون تومانی داشــته 
باشــد؟ تنها می توان ابراز تاسف کرد. 
همه این پیش بینی ها شده بود و گفته 
شــده بود و همه هم شنیدند اما آقایان 

گوش ندادند.
نخســتین محموله خودروهای 
وارداتی پــس از پنج ســاله وقفه به 
لحاظ ممنوعیــت واردات و بالاخره 
پس از بالغ بر چهار ماه تاخیر نســبت 
به زمان اعلامی برای واردات، ابتدای 
هفته جاری )۳ آذر ماه( از کره جنوبی 
وارد بنــد لنگه اســتان هرمزگان و در 
حقیقت وارد خاک کشــور شد.این 
محموله شــامل ۲۲ خودرو از شش 
نمونه محصولات برند کیا نظیر سراتو، 
ریو، پیکانتو، پگاس، سونت )شاسی 
بلند( و اسپورتیج )شاسی بلند( است. 
قرار است این محموله برای ترانزیت 
به گمرک شهریار تهران بارگیری شود.  

دبیرانجمنواردکنندگانخودرو:

انتظارقیمتمناسببرایخودروهایوارداتیمحالاست

گروه اقتصادی - پــروژه خود 
مالکی در ســال ۸۸ تــا ۹۲ به تصویب 
رســید و در مســکن مهر ایــن پروژه 
به کار آمــد حدود ۲۶۰ هــزار واحد 
مســکن مهر در بافت های فرســوده 
ساخت و ســازها آغاز شد در آن زمان 
در قالب طرح نوســازی خودمالک که 
با تســهیلات دولتی و روی زمین های 
مالکان واحدهای فرسوده آپارتمان های 
نوساز ساخته شــد، مجموعاً ۶ بانک 
عامل به مالکانی که متقاضی نوســازی 
روی زمین های خود بودند، تسهیلات 
پرداخت شــد. در بحــث خود مالکی 
توانمندی ســاکنان بافت های فرسوده 
در همه حوزه ها است و مهمترین ابعاد 
این توانمندی مالی اســت به این معنی 
که سیاســت ها باید به گونه ای باشد که 
مالکان بافت های فرســوده خودشان 

برای نوسازی اقدام نمایند.
تاریخچه آغــاز طرح خود 

مالکی در ساخت مسکن
در وهله اول توافق بین شــرکت 
عمران بهســازی و نوســازی شهری 
و بانــک مرکــزی بوده اســت در این 
توافق بخشــی از یارانه های دولتی به 
بانک پرداخت شــد تا در عوض بانک 
چندین برابر آن را به صورت تسهیلات 
نوسازی به بافت های فرسوده دهد. در 
ســال ۸۸ وزارت مسکن و شهرسازی 
این توافق را تأیید کرد و در قالب مسکن 

مهر به بافت های فرسوده برای نوسازی 
و ساخت و ســاز آغاز شد در آن دوره 
تســهیلات ۲۵ میلیون تومانی مسکن 
مهر برای ۳۰ هزار واحد مســکونی به 
بافت فرسوده تعلق گرفت. در سال ۹۲ 
به دلیل محدودیت های ایجاد شده در 
خط اعتباری مســکن مهر و مشکلات 
مالی که به وجــود آمد روند پرداخت 
تســهیلات از محل اعتبارات با مشکل 
رو به رو شد و روند پرداخت تسهیلات 
به کندی رو به رو شد در نتیجه ساخت 
و ســاز به تعویق افتاد. با همه موارد این 
طرح با استفاده از ظرفیت های شهری، 
سرمایه مالکان و تسهیلات دولتی برای 
ساخت واحدهای مسکونی لازم است 
علاوه بر نوســازی بخش از بافت های 
فرســوده، منجر به افزایش موجودی 
مســکن مصرفی در مناطق شــهری 
خواهــد شــد. این طــرح می تواند از 
ساخت شهرک های دور افتاده و بدون 
زیر ســاخت پیشــی بگیرد چرا که در 

محدوده قدیمی شهرها می باشد.
طــرح  در  دولــت  ســهم 

پروژه های خود مالکی
در ایــن پروژه واحدی به وزارت 
راه و شهرسازی تحویل داده نمی شود 
و دولت هیچ نقشی در مالکیت واحدها 
ندارد و افرادی که زمین یا ساختمان در 

بافت فرسوده دارد در این طرح ثبت نام 
می کنند و بعد از تأیید واحدهای خود 
مالکی از ســوی دولت و وزارت راه و 
شهرســازی افراد واجد شــرایط برای 
دریافت تســهیلات به بانک ها معرفی 
می شــوند. در طرح خود مالکی، مالک 
می تواند به ازای هر واحدی که در زمین 
خود می سازد تسهیلات دریافت کند. 
همچنین می تواند واحدها را به افرادی 
که شــرایط لازم برای طرح اقدام ملی 
مســکن دارند واگذار کنند. با اجرای 
درســت این طرح، درخواست تقاضا 

برای اجاره خانه کاهش می یابد.
تغییر کاربــری زمین برای 

طرح اقدام نهضت ملی مسکن
افرادی که می خواهند زمین خود 
را تغییر کاربری دهند یا به پروژه نهضت 
ملی ملحق شوند، روش این نوع خود 
مالکــی متفاوت اســت. در این روش 
مالک باید ســهم دولت و شهرداری را 
پرداخت کنــد. همچنین در این روش 
مالک می تواند خود افراد واجد شرایط 
را به دولت معرفی کند، یا اینکه دولت 
خود افراد را انتخاب کند. در این روش 
شــکل همکاری به سازش بین طرفین 
بســتگی دارد. بنابراین ســهم طرف 
می تواند بین ۳۰ -۷۰درصد یا ۲۰ -۸۰ 
درصد باشد. باید توجه داشته باشیم در 

این مدل از همکاری ها با تغییر کاربری 
اراضــی، ارزش افــزوده زمین مالک 

افزایش پیدا می کند.
فرشــید ایلاتی؛ کارشناس حوزه 
مسکن در خصوص طرح خود مالکی 
گفت: طرح خود مالکی طرحی موفق 
بوده اســت و این پروژه در مسکن مهر 
اجرایی شد. در این طرح زمین از سوی 
مردم اســت و دولت کمک می کند تا 
واحدهایی ساخته شــود. وی در ادامه 
اظهار داشت: این طرح در بافت شهری 
استفاده می شــود با توجه به اینکه این 
طرح سابقه موفقی داشته است قطعاً از 
سوی مردم هم این طرح مورد استقبال 
قــرار خواهــد گرفت چرا کــه روند 
ساخت و نوسازی صورت می گیرد.این 
کارشناس حوزه مسکن در خصوص 
تأثیر قیمت مسکن بعد از اجرایی شدن 
طرح خود مالکی گفــت: قطعاً بعد از 
اجرایی شــدن این طرح قیمت مسکن 
کاهش پیدا خواهد چــرا که این خانه 
در بافت شهری اســت بنابراین روند 
ساخت و سازها می تواند روی قیمت 

مسکن تأثیر مستقیم بگذارد.
خــود مالکی در روســتاها 

موفق بوده است
اکبر نیکزاد، رئیس بنیاد مسکن در 
خصوص ســاخت و ساز نهضت ملی 

مسکن توسط مردم گفت: در خصوص 
ساخت و ساز هر جا مسکن را مردم به 
تنهایی شــروع به ساخت و ساز کردند 
موفق بوده اند و مدیریت بهتری داشتند. 
وقتی یک زمین و یک ملک را شخصی 
دارد و می تواند بدون دخالت ساخت و 
ساز کند موفق بوده است چرا که ساخت 
و سازهای مشــارکتی سخت است و 
چرا که هماهنگ بین چند نفر ســخت 
اســت.وی در ادامه بیان کرد: در حوزه 
ساخت و ساز مسکن در روستاها خود 
مردم این کار را انجام می دهند می بینید 
که موفق بوده اند و البته هر شــهری که 
زمین داده شده است ساخت ساز انجام 
شده و هیچ مشکلی نداشته است اما در 
شهرهای بزرگ نمی توان کار را به دست 
مردم چرا که زمین مردمی به اندازه کافی 
برای ساخت نهضت ملی وجود ندارند 
که بخواهند ساخت و ساز انجام دهند 
بنابراین این طرح خود مالکی بیشتر در 
شهرهای کوچک و روستاها امکان پذیر 

و موفق بوده است. 
رئیس بنیاد مسکن در خصوص 
ســاخت و ساز در شــهری مثل تهران 
گفت: در تهران مســکن سازی توسط 
افراد در شــهرک های جدید و اطراف 
تهران صورت می گیرد البته ســاخت 
ســاز یک طبقه به دســت مردم انجام 

می شــود به طور مثال در قم، شــیراز و 
چهارمحال بختیاری ساخت و سازها 
صورت می گیرد و محوریت اصلی این 

ساخت و سازها مردم هستند.
تحریم ها مربوط به ساخت و 

ساز نمی شود
اکبر نیکزاد در ادامه راهکاری برای 
شــتاب زدگی در طرح نهضت مسکن 
ملی گفت: طرح نهضت مســکن ملی 
به مرور در حال جان گرفتن اســت با 
توجه به اینکه مرحوم قاسمی در حال 
آماده سازی زیرساخت ها بوده است و 
زمین های دولتی برای ساخت و سازها 
آماده شده اســت اما باید دستگاه های 
مسؤول مانند بنیاد مسکن، وزارت نیرو، 
راه و شهرســازی و شهرداری ها دست 
به دست هم دهند تا کار ساخت و ساز 
تســریع پیدا کند چرا که هرکدام از این 
مســؤولین کارش را درست و به موقع 
انجام ندهد این مسکن سازی به تعویق 
خواهد افتاد در این میان مردم هستند که 
متضرر خواهد شد. در پایان باید گفت 
که خوشبختانه در بحث طراحی و اجرا 
نیروهای متخصص در کشــور وجود 
دارد همچنیــن مصالــح و تجهیزات 
مورد نیاز ساخت و ساز در ایران تولید 
می شود و مربوط به تحریم ها نخواهد 
شد بر این اســاس با یک برنامه ریزی 
دقیق می توان به ساخت و ساز در کشور 

تسریع بخشید.
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